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Feladta a leckét a szakembereknek a belvárosi kémény. FOTÓ: SCHMIDT ANDREA 

szakosodott szegediek - kézi 
erővel, téglánként, előrelátha-
tóan egy hét alatt bontják el a 
több mint 100 éves szerkeze-
tet. Ez a leglassúbb, legkevés-
bé hatékony technológia, de -
ahogy a szakemberek fogal-

maztak - a leginkább kíméle-
tes és környezetbarát. 

A kéményhez közeli gyár-
épületekből szándékosan 
hagytak meg csonkokat a 
bontók, hogy ha mégis dara-
bok esnének ki a kéményből, 

ne a puszta talajra essenek, és 
ne verjenek port. 

^További FOTÓK 
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Csak a tűzoltás 
marad a panelekben 

NEM AKARJAK, HOGY FEL SZEGEDET BELEPJE A KOROM A KENDERGYAR KÖRNYÉKÉN 

Alpinisták bontiák majd le 
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Postás-pálya: pattog a labda tovább, tovább 

Rézre kell cserélni az alumíni-
umvezetéket a panelekben -
állítja a lapunk által megkérde-
zett szakértő. A minimum az 
áramvédő kapcsoló. 

SZEGED 
GONDA ZSUZSANNA 

Az elektromos vezeték kapott 
lángra abban a Csongárdi su-
gárúti panellakásban, amely 
pénteken égett ki. Szakértőt 
kérdeztünk arról, hogyan le-
het megelőzni a hasonló bal-
eseteket. 

- A 60-as, 70-es években 
épült panelházak alumíni-
umvezetékei elavultak, eze-
ket 15 évre tervezték. Teljes 
rekonstrukcióra lenne szük-
ség - magyarázta Kertes Já-
nos. A villamosbizton-
ság-technikai felülvizsgálat-
tal foglalkozó férfi nem fes-
tett túlságosan rózsás képet 
a jövőről, szerinte ahol nem 
törődnek azzal, hogy a 800 
wattos teljesítményű Rakéta 
porszívót elbíró, de a kony-
hai gépekkel, takarítógépek-
kel már szenvedő hálózatot 
felújíttassák, ott könnyen 

Büdös, égett, 
nem működik 
Ha büdös van a konnektor kö-
rül, ha megbarnul körülötte a 
padlószőnyeg, ha bedugunk 
egy elektromos eszközt, és az 
nem működik, mind arra utal, 
hogy gond van a vezetékkel. A 
panelekben a dugaljak lánc-
szerűen sorba vannak fűzve, 
ezért egy gyenge pont, egy 
rossz konnektor is okozhat 
bajt, még ha azt éppen nem is 
használják a lakók. 

bajba kerülhetnek a lakók. 
Az alumíniumvezetéket réz-
re kell cserélni. A költsége-
sebb, de szebb megoldás az, 
ha védőcsőben, a falba húz-
zák be ezeket, az olcsóbb, 
ha vezetékcsatornában a fa-
lon „futtatják". Egy nagyobb 
lakás esetén az átalakítás 
akár félmilliós költséget is 
jelenthet, egy másfél szobás 
100-150 ezer forintból kijö-
het. A minimum azonban -
magyarázta a szakember -, 
hogy a biztosítótáblához fel 
kell szereltetni egy áramvé-
dő kapcsolót, ami munkadíj-
jal együtt 10 ezer forint kö-
rül van. 

- Csináltatják, de elvétve. 
Többnyire az új beköltözők -
válaszolta arra a kérdésre, 
hogy Szegeden mennyire jel-
lemző, hogy rézre cseréltetik 
az alumíniumot a tulajdono-
sok. 

A szakember felhívta a fi-
gyelmet arra is, hogy a pa-
nelek sajátosságának kö-
szönhetően akár egy polc 
felszerelése is balesetveszé-
lyes lehet. A vezetékek 
ugyanis többnyire védőcső 
nélkül futnak a falban, így 
fúróval könnyű eltalálni. Ha 
pedig közvetlenül mellette 
ütünk lyukat, előbb-utóbb 
az áthúzás jelenthet ve-
szélyt. 

- Amíg egy hatóság ezt 
nem veszi kézbe, addig jobb 
híján a tűzoltás marad. Át-
vitt és szó szerinti értelem-
ben is. A hatévenkénti köte-
lező villamos biztonságtech-
nikai felülvizsgálatokat el 
kellene végeztetni, és ezt 
hatóságoknak kellene ellen-
őrizniük - vélekedik Kertes 
János. 

SZEGED 
FOLYTATÁS AZ 1. OLDALRÓL 

Hasonló bontási munkála-
tok során a kéményeket 
mindenütt a világon másod-
percek alatt, egészben a 
földre döntik. Ennek legdur-
vább módszere a robbantás, 
amikor is robbanótölteteket 
helyeznek el a „torony" aljá-
ban, és a gravitáció a porba 
dönti a kéményt. Létezik fi-
nomabb változat is: amikor 
a kémény aljából téglákat 
vesznek ki, helyükre ke-
ményfa ékeket tesznek az 
egyik oldalon, hogy irányí-
tani lehessen a borulást. 
Utána meggyújtják az éke-
ket, és amikor azok kiégnek, 
akkor a kívánt irányba lebo-
rul a kémény. 

Mindkét módszer roppant 
látványos, de a szegedi torony 
esetében egyiket sem lehet vá-
lasztani, mert mindent belep-
ne a korom. Az alpinisták -
úgy tudjuk, erre a feladatra 

Videók az interneten 
Magyarország régi gyárainak 
kéményeit sorra robbantották 
fel az elmúlt két évtizedben, 
az interneten ezek videóit is 
meg lehet tekinteni. Idén már-
ciusban a nagykanizsai üveg-
gyár 42 méteres kéményének 
ledöntése városi népünnepély 
volt: az összegyűlt tömeg 
megtapsolta, amikor a torony 
először kettétört a levegőben, 
majd leomlott. 36 darab gyu-
tacsot helyeztek el a kémény 
aljába fúrt lyukakba, és azok-
ba 36 kiló robbanószert töl-
töttek. 

meg, csak egy szándéknyilat-
kozatot fogadott el a plénum. 

Ekkor szólt a Porsche: nem 
építkezik. - Már az utolsó be-
tűt is egyeztettük a szerződés-
ben, amikor áprilisban kap-
tunk egy elektronikus levelet 
a Porschétől: a válság miatt 
elállnak a vételtől. Idén nem 
valószínű, hogy el tudjuk adni 
a területet, talán majd jövő ta-
vasszal - tájékoztatott Lukács 
Renáta, az Öreg-Duna-menti 
Ingatlanfejlesztő Kft. cégveze-
tője. E cég tulajdonában van a 
terület 2007 óta, a Magyar 
Postától vették meg. 

Vérten Sándor, a Porsche 
kommunikációs vezetője la-
punknak is a gazdasági válság-
gal, a jelenlegi piaci helyzettel 
magyarázta, hogy felfüggesz-
tették a szerződési folyamatot. 
Egyelőre nem építenek Szege-
den szervizközpontot - így mű-
füves pályákat sem. 

Szentgyörgyi Pál, Szeged 
gazdasági alpolgármestere la-
punknak megerősítette: ha 
újabb potenciális vásárló je-
lentkezik a területért, a város 
újra az átminősítés feltételéül 
szabja a műfüves pályák meg-
építését, hogy ne csökkenjen 
a városban lévő sportterület. 
Nem tud újabb érdeklődőről. 

- Képviselőtársam lezárt 
ügyből akar politikai tőkét ko-
vácsolni. Nincs közgyűlési na-
pirenden ez a téma, és nem is 
lesz, amíg alá nem írunk egy új 
szerződést egy befektetővel -
reagált a sajtótájékoztatón el-
hangzottakra Szentgyörgyi Pál. 

Újra a Vértóig járnak a 
trolik 
ELKÉSZÜLT A SZEGEDI KÖZ-
LEKEDÉSI KFT. Vértói úti tro-
livégállomásának felújítása, is-
mét a teljes vonalon járnak az 
5-ös trolik. Az aszfaltozás és 
akadálymentesítés annak az 
összesen 257 millió forint ér-
tékű fejlesztésnek a része, 
amelyhez az SZKT és a város 
181 millió uniós támogatást 
nyert. Az építkezés augusztus-
ban kezdődött és 10 hónapig 
tart; dolgoznak még a Hont 
Ferenc utcai troli- és buszvég-
állomáson, az újszegedi gyer-
mekkórháznál és a Kereszttöl-
tés utcában. 

Ráfizetnek a 
feketemunkára 
HÁROM ELLENŐRZÉSBŐL 
KETTŐNÉL tapasztaltak hiá-
nyosságot az adóellenőrök, az 
APEH dél-alföldi regionális igaz-
gatóságának munkatársai ta-
valy, amikor azt vizsgálták, be-
jelentik-e a munkáltatók az al-
kalmazottakat. Ezért idén még 
többször ellenőriznek. 2009 el-
ső 8 hónapjában javult is a 
helyzet, már csak a munkálta-
tók alig felénél észleltek mu-
lasztásokat. A hatóság az illegá-
lis foglalkoztatókat megbírsá-
golja: ennek összege alkalma-
zottanként 1 millió forintig is 
terjedhet. A bírságból idén több 
folyt be: tavaly az első 8 hó-
napban 58 millió, idén 64 millió 
forintra büntették a munkáltató-
kat a Dél-Alföldön. 

Jogilag tiszta helyzetet követel 
a Postás-sportpálya ügyében 
Kohári Nándor fideszes önkor-
mányzati képviselő. Szentgyör-
gyi Pál alpolgármester szerint 
ez lezárt ügy, nem szerepel a 
közgyűlésen a téma. 

SZEGED 
MUNKATÁRSUNKTÓL 

- A Fidesz felszólítja a városve-
zetést: vagy kösse döntését a te-
lepülésrendezési szerződésben 

rögzített 120 millió forint értékű 
hat műfüves kispálya megépü-
léséhez, vagy törölje a telekát-
sorolási javaslatot, és vonja 
vissza az ezt előkészítő önkor-
mányzati döntéseket - fogal-
mazott múlt pénteki sajtótájé-
koztatóján Kohári Nándor ön-
kormányzati képviselő. Azt 
akarja, hogy „a városvezetés te-
remtsen jogilag tiszta helyzetet" 
a Postás-sportpálya ügyében. 

Lapunk megírta három he-
te: továbbra is vevőre vár a le-

pusztult dorozsmai úti Pos-
tás-sportpálya. Tavaly úgy 

„ A Porsche áprilisban a 
válság miatt elállt a 
vételtől ." 
Lukács Renáta, 
az Öreg-Duna-menti 
Ingatlanfejlesztő Kft. cégvezetője 

volt, a Porsche Hungaria Kft. 
itt építi fel szervizközpontját 

és autószalonját, és a terület 
átminősítéséért cserébe hat 
műfüves focipályát is kialakít 
Szegeden, 120 millió forint ér-
tékben. De a válság közbe-
szólt: nem épül központ - és 
nem épülnek sportpályák 
sem. A beruházáshoz sport és 
rekreációs minősítésűről ke-
reskedelmire kellett volna vál-
toztatni a területet a szabályo-
zási és településrendezési 
tervben, közgyűlési döntéssel 
- ez azonban nem született 

A gaz felverte a focipályát és környékét. Az esetleges vásárlónak gondoskodnia kell majd a sportpálya kiváltásáról. FOTÓ: MLSKOLCZL RÓBERT 
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